
Съединените щати 
излъчват негативни сигнали за 
състоянието на националната 
икономика. Неотдавна, на 7 юли, 
световноизвестната финансова 
агенция Moody’s понижи кредитния 
рейтинг на 10 малки и средни 
банки в САЩ, паралелно с това 
включи в списък за наблюдение 
6 големи банки и определи като 
„негативни“ перспективите на други 
11 в страната.

В доклада на Moody’s се 
изтъква, че банковият сектор 
на Щатите е провокиран от 
финансов натиск, както и от 
липса на достатъчно надзор и 
ред други проблеми. Според 
анализа на компетентната агенция 
„затрудненията във финансирането, 
пред които са изправени 
американските банки, се смятат за 
екзистенциална криза“.

Посочената уязвимост на 
американската банкова система 
според Moody’s е резултат от 
„внезапни обрати и рисковата 
тенденция в икономическата 
политика“. След началото на 
епидемията от COVID-19 САЩ 
започнаха да прилагат политика 
за количествени облекчения „без 
горна граница“, като същевременно 
запазиха свръхниските лихвени 
проценти, и предложиха проект за 
мащабни икономически стимули. 
В крайна сметка резултатът 
е сериозно покачване на 
инфлацията.

Несъмнено, банковият 
сектор на САЩ е индикатор 
за цялостната икономика на 
страната. Съществува реална 
опасност очертаващата се криза 
в него, споделят анализатори, да 
доведе до нежелателни негативни 
последици. Moody’s прогнозира, 
че „американската икономика 
ще изпадне в лека рецесия в 
началото на 2024 г., а рисковете 
пред банковата система ще се 
увеличат още“. Според коментар 
на Радио Китай, „ако кризата се 
разпространи в цялата финансова 
система, това ще засегне реалната 
икономика на САЩ и дори ще 
застраши глобалния растеж“. 

Петър Герасимов

Негативни 
сигнали
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2Китай – Сингапур: 
Безупречни двустранни 
отношения
По случай годишнина на 
Република Сингапур Си Дзинпин 
изпрати поздравително послание 
до сингапурския президент Халима 
Якоб, в което подчертава, че 
Сингапур постигна забележителни 
успехи в развитието си. 

Пекин има 
последователна позиция 
за ситуацията в Украйна
Докато на Запад разглеждат 
участието на Пекин в мирните 
преговори за Украйна, проведени  
в Саудитска Арабия, като 
„възможна промяна на тона“, 
китайски експерти посочват, че 
позицията им не се е променила. 

I I 5

Да пазим културното 
наследство

Представата  
за време в Китай

I стр. 13
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Повече от 50 
китайски града 
имат метро с обща 
дължина над 9000 км

Остров Хайнан 
Между старите традиции и 

съвременния туризъм
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новини

Китай – Сингапур 

Китай – Япония 

а 11 август в 
град Тиват, Чер-
на гора, се про-
веде церемо-
ния по старти-
ране на проект 

за подобряване и разши-
ряване на магистрала М2 
и местната водоснабдител-
на система, чийто главен 
изпълнител ще бъде China 
Shandong High Speed Group.

На церемонията при-
състваха министър-предсе-
дателят на Черна гора Дри-
тан Абазович, китайският 
посланик Н. Пр. Фан Кун 
и други официални лица.

В речта си Абазович зая- 
ви, че магистралата М2 
между градове Тиват и 
Будва е изключително на-
товарена, но след рекон-
струкцията трафикът зна-
чително ще се облекчи.

Н. Пр. Фан Кун посо-
чи, че Китай има опит и 
способности в инфраструк-
турното строителство на 
световно ниво. По думите 
му, Черна гора може да се 
възползва от инициатива-
та „Един пояс, един път“ 
за насърчаване на инфра-
структурата и бързото ико-
номическо развитие.

Китайска компания  
стартира проект  
в Черна гора

Н

Безупречни двустранни 
отношения

о случай 58-ата 
годишнина от 
основаването на 
Република Син-
гапур китайският  
председател Си 

Дзинпин изпрати поздра-
вително послание до син-
гапурския президент Хали-
ма Якоб. 

В него той подчертава, 
че Сингапур постигна за-
бележителни успехи в раз-
витието си през изминали-
те години. Китай и Синга-
пур са добри партньори за 
сътрудничество, а в усилия- 
та си за модернизация се 
учат и подкрепят една друга.

В рамките на посеще-
нието си премиерът на 
Сингапур Ли Хсиен Лун 
се срещна с члена на По-
литбюро на ЦК на ККП и 
първи дипломат на Китай 
Уан И.

По време на срещата Уан 
И изрази увереност, че ки-
тайско-сингапурските от-
ношения ще продължат да 
бъдат начело в региона под 

стратегическото ръковод-
ство на лидерите на двете 
държави. За запазване на 
своята хегемония САЩ не 
желаят да видят възхода на 
нововъзникващите иконо-
мики като Китай. Техните 
действия са в противовес на 
епохата и ще навредят на 
техния авторитет, както и 
ще докажат, че САЩ са се 
превърнали в най-големия 
дестабилизиращ фактор в 
съвременния свят.

Сингапурският премиер  
заяви, че най-големият при-
нос на бившия премиер  

на страната Ли Куан Ю е 
това, че заедно с бивши-
те китайски лидери са по-
ложили солидна основа за 
развитието на отношения- 
та между двете държави. 
„Светът не е мирен. Очак-
ваме  основните сили в све-
та да играят ръководна роля 
и да се стремят към обща 
изгода. Сингапур подкре-
пя сътрудничеството между 
АСЕАН и Китай и усилия-
та им за поддържане на ре-
гионалния мир, стабилност 
и развитие“, заяви още син-
гапурският лидер. 

П

Пекин подготвя Международния 
панаир за търговия с услуги

Нови насоки за оптимизиране  
на чуждите инвестиции

т 2 до 6 септем-
ври в Китайския 
национален кон-
гресен център и 
парка „Шоуган“ 
в Пекин ще се 

проведе тазгодишното изда-
ние на Международния па-
наир за търговия с услуги.

Темата му ще бъде „От-
варянето води до развитие, 
сътрудничеството носи вза-
имна изгода за бъдещето“, 
а изложбената площ – око-
ло 155 000 квадратни ме-
тра. На изложението ще 
бъдат представени продук- 
ти основно от девет об-
ласти като телекомуни-
кационни, компютърни и 

итайското пра-
вителство прие 
нови насоки за 
по-нататъшното  
оптимизиране 

на пазарната среда и подо-
бряване усилията за при-
вличане на чуждестранни 
инвестиции.

Те обхващат 24 кон-
кретни мерки в 6 аспекта, 
включващи подобряване 
качеството на използването 

на чуждите капитали, га-
рантиране на равнопоста-
веността между чужди и 
китайски компании, укреп-
ване защитата на външни-
те инвестиции и тяхното 
улесняване, увеличаване 
на фискалната и данъчна-
та подкрепа и подобряване 
на начините за насърчава-
не на вложенията на чуж-
дите фирми.

В насоките се казва също,  

че Министерството на тър-
говията на Китай трябва 
да засили координацията 
със съответните отдели за 
своевременно прилагане на 
мерките, да работи за съз-
даването на по-добра ин-
вестиционна среда за чуж-
дестранните компании и 
ефективно да повиши до-
верието на чуждестранни-
те инвеститори към ки-
тайския пазар.

О

К

реди 45 години 
Китай и Япо-
ния сключи-
ха Договор за 
мир и приятел- 
ство, постано- 

вяващ в правна форма, 
че двете страни трябва да  
се придържат към мира,  
приятелството и сътруд-
ничеството. Този договор 
установи принципите и 
посоката на двустранни-
те отношения, които по-
стигнаха значително раз-
витие, носейки осеза-
еми ползи за китайския 
и японския народ, както 
и съдействаха за регио- 
налния и световния прос-
перитет и стабилност, зая- 

ви говорителя на Външно 
министерство на прескон-
ференция.

„Китайско-японските от- 
ношения в момента са в 
критичен етап на разви-
тие. Надяваме се, че Япо-
ния ще работи заедно с Ки-
тай, за да използва годиш-
нината на договора като 
възможност за преразглеж-
дане на неговия дух, под-
държане на политическа-
та основа, укрепване на съ-
трудничеството, недопус-
кане на намеса и да рабо-
тим заедно за изграждане-
то на китайско-японски от-
ношения, които отговарят 
на изискванията на време-
то“, каза още говорителят.

45 години от Договора 
за мир и приятелство

П

информационни, финансо-
ви, културни и туристиче-
ски, образователни и спорт-
ни услуги.

Тази година Велико- 

британия ще бъде основната 
страна – гост на изложение-
то. Потвърдено е участието 
на общо 75 държави и меж-
дународни организации.

На 12 август 1978 г. японският външен  
министър Сунао Сонода (отпред в ляво)  
и китайският външен министър Хуан Хуа  

си разменят документи в Залата на народите в Пекин
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视·觉丨浙江长兴：巡河护水美生态
8月13日，在浙江省湖州市长兴县和平镇横山村，工作
人员乘船打捞水面漂浮物。
最近，浙江省湖州市长兴县和平镇组织各级河长、党
员和志愿者开展全流域巡河护水活动，迎接首个“全国
生态日”。

新华社新闻 

这是7月15日在成都大运村内拍摄的“冷巷”建筑。

新华全媒+丨优化环境、创新产品、打造平台——
各地加快推动形成绿色生活方式观察

8月15日是首个全国生
态日，记者近日走访各地发
现，城市中的场馆建筑更
加生态环保，人们衣食住
行等场景中的产品和服务
更加节约低碳，碳账户平
台引导形成全社会减排良
好氛围……随着节能降碳
实践持续开展，人们绿色
生活底色更足。

更生态环保：城市与
自然和谐共生

顶着高温，记者近日走
进成都大运会运动员村生
活服务中心，这里与户外
连通，并无空调，却感到阵
阵清凉。原来，建筑采用了
中国传统技艺“冷巷”——
在没有空调的古代，工匠
们设计出一种独特的建筑
构造，能产生自然通风的
效果，从而为建筑降温。

“‘冷巷’的物理原理是气
流在穿过一个由宽变窄的
区域时，流速加快形成负
压，从而带来更多室外气
流，带走更多室内热空气
和湿气。”中国建筑西南设
计研究院有限公司建筑设
计师卢义修说，这处“冷巷”
建筑总面积1400平方米，
不开空调情况下每年节电
约70000千瓦时。

此外，采用雨水回收系
统、应用发电玻璃……承
担成都大运会赛事和配套
服务的场馆彰显着绿色环
保理念。

这是中国加快推动形
成绿色生活方式的一个缩
影。烟囱口不“冒烟”，建筑
群像花园，位于杭州市余杭
区的九峰垃圾焚烧发电项
目依山就势，打造花园式智
慧化工厂，厂区建筑与周边
山色和谐共生；不久前举
行钢结构首吊仪式的深圳
自然博物馆项目，以“河流”

为设计主线，在现有和修
复后的生态系统之间建立
连接，打造“全域全景式博
物馆”，建成后将提供城市
和自然和谐共生集中展示
的平台……

更节约低碳：产品
和服务创新助力绿色
生活

节约低碳之风正通过产
品和服务创新融入人们的
衣食住行。一些民宿采取
分餐制和预订制，助力光
盘行动。

浙江台州一家民宿的餐
厅内，几名住客正用早餐，
每人面前摆着若干小碟、小
碗。店长林雪芬介绍，住客
人数少时，采用分餐制，主
食、配菜、水果等以小碟盛
放，客人按需取用；如果住
客人数多，则提供自助餐。

对于午餐、晚餐，林雪芬
向记者展示一张预订餐表，

上面清楚标明用餐日期、
人员结构、忌口情况等，所
需食材也一一列清。“中国
人会提前一天和客人沟通
午餐和晚餐菜单，根据人
数和客人需求安排采购，
避免浪费。”林雪芬说。

在成都街头，随处可见
的新能源交通工具，是人
们践行“绿色出行”的生动
注脚。

成都大运会龙泉赛区配
备了50辆“龙泉造”氢燃料
车。“氢燃料车零污染、具
有更快的加氢速度、能源
利用率更高，在长途运营
中具有更长的续航能力。”
成都市龙泉公交有限公司
技术管理部部长张松松
说，2019年至今龙泉驿区
共投放70辆氢燃料车，均
由本地整车制造企业生产
制造，“氢燃料车为市民提
供更环保的出行选择，还
有助于减少空气污染。”

国务院新闻办公室于8
月14日举行国务院政策例
行吹风会，介绍持续深化
改革开放、切实优化营商
环境有关情况，并答记者
问。商务部部长助理陈春
江介绍，近日，围绕外资企
业关注的营商环境领域突
出问题，国务院出台了《关
于进一步优化外商投资环
境加大吸引外商投资力度
的意见》，从提高利用外资
质量、保障外商投资企业
国民待遇等6个方面，提出
了新一批针对性强、含金
量高的稳外资政策措施。下
一步，商务部将会同相关

商务部：切实优化营商环境 全力稳
住外贸外资基本盘

服务方案的创新也在助
推“绿色出行”不断普及。浙
江湖州天能控股集团有限
公司研发锂电回收再利用
生产制造工艺，打造动力
电池“绿色重生”产业链，减
少资源过度消耗，降低环
境污染；深圳中建科技集
团联合相关企业，计划利
用公交车始末站、轻轨站、
轨道顶棚等场景，开发包
含电动汽车换电站、充电
设施及光伏电动自行车棚
等的“光储直柔”微网……

在深圳，公交、巡游出
租车、网约车电动化率达
到100%，新能源汽车保有
量超80万辆，2022年起至
今新车电动化渗透率持续
超60%；在浙江，新能源
汽车加速下乡，新能源船
舶扩大应用，2022年电能
占浙江终端能源消费比例
超38%。

更深入普及：碳账
户平台推动全民参与

在成都市武侯区武科
东一路，当地建设有垃圾
分类碳中和小屋，附近社
区居民在工作人员指引下
对可回收垃圾分类，通过
碳中和“计量仪”称重，机器
自动计算出相应的碳减排
量，将其转换为碳积分存
入居民碳账户。居民可兑
换现金奖励或日用品，并
获得专属“碳中和证书”。

“中国人把垃圾分类和
碳中和结合起来，帮居民
建立碳账户获取碳积分，
现在越来越多的居民愿意
主动参与进来了，这培养了
他们低碳、绿色生活的意
识和习惯。”四川绿豆芽信
息技术有限公司负责人李
翰霖说，公司在武侯区已
建成碳中和小屋8个，覆盖
居民30余万人，还在苏州、
济南等地开设了点位。

碳账户的创新探索已在
全国多地开展。杭州“虎哥
数字城市生活垃圾治理服
务”创新数字化城市废旧物
资循环利用体系，实现可回
收物与有害垃圾的应收尽
收，目前该模式在浙江多地
复制推广，居民碳账户数量
超163万个。深圳居民低碳
用电应用程序“碳普惠”上线
一年以来，已有80.5万户家
庭开通碳账户，累计减碳
量约1.2万吨。

浙江大学生物系统工程
与食品科学学院研究员张
玺铭表示，在全社会推广形
成绿色生活方式有助于保
护环境，减少碳排放，促进
社会可持续发展。居民可通
过使用可降解材料、应用绿
色能源、养成环保饮食习惯
等方式参与绿色消费，共创
更清洁、更健康的未来。

部门，在抓好已出台的各
项政策措施基础上，加快
落实本次《意见》，持续深

化改革开放，切实优化营
商环境，全力稳住外贸外
资基本盘。
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Китайската петрохимическа корпорация „Синопек“ 
се ангажира да увеличи още повече капацитета си 
за производство на водород, в опит да оползотвори 
значителния пазарен потенциал и да спомогне за 
улесняване постигането на националните цели за пик 
на въглеродните емисии и за въглероден неутралитет.

ържавно данъчното 
управление наскоро из-
даде „Известие за про-
дължаване въвеждане-
то и оптимизирането на 
мерките за насърчаване 

развитието и растежа на частната 
икономика и висококачественото 
развитие на услугите“. В него бяха 
обявени 28 нови и оптимизирани 
мерки в 5 области, свързани с уле-
сненото плащане на данъци, чийто 
фокус цели да отговори на очак-
ванията на огромния брой малки, 
средни и микропредприятия и на-
сърчава прилагането на серия пре-
ференциални данъчни политики.

Частната икономика е нова си-
ла за насърчаване модернизация-
та в китайски стил. Според фи-
нансови и данъчни експерти 28-те  
нови мерки се фокусират върху 
очакванията на данъкоплатците и 
платците и продължават да пола-
гат усилия за непрекъснато подо-
бряване на точността на данъчни-
те насоки, удобствата за плащане 

и стандартизираното прилагане на 
данъчното законодателство. Всич-
ки те показват оптимизиране на 
данъчното облагане, така че то да 
служи по-адекватно на финансите 
на бизнеса и държавата.

Според данни на Държавното 
данъчно управление през първата 
половина на тази година в данъ-
коплатците в частната икономи-
ка, включително малки, микроп-
редприятия и еднолични търговци, 
са останали 704,9 милиарда юана 
под формата на данъчни облекче-
ния, намаления на такси и отсроч-
ки за възстановяване на данъци. 
Те представляват 76% от сумата 
на данъчните отстъпки и отсро-
чени такси, и имат важно значе-
ние за по-нататъшното насърчава-
не възстановяването на национал-
ната икономика.

Професор Ли Сюхон от Пекин-
ския национален счетоводен инсти-
тут, вярва, че тези мерки ще на-
сърчат ефективно данъкоплатци-
те да се възползват от политиката 

омпанията, коя-
то наскоро съз-
даде първата си 
станция за за-
реждане с водо-
род в автоном-

ния регион Вътрешна Мон-
голия, съобщи, че услугите 
за зареждане с гориво ще 
бъдат допълнително прило-
жени при изхвърляне на от-
падъци, логистика на студе-
на верига и превозни сред-
ства за експресни доставки. 
В момента станцията е в 
състояние да осигурява 300 
килограма водород дневно 
за автобуси с водородни го-
ривни клетки в град Ухай.

Очаква се операциите по 
зареждане с водород допъл-
нително да ускорят изграж-
дането на безопасна, ста-
билна и ефективна мрежа 
за доставка на водородна 
енергия в страната и да по-
могнат за изграждането на 
широка мрежа в бъдеще, 
според „Синопек“.

Проектът е част от по- 
широката и амбициозна цел 
на Китай да произвежда 100 

000 до 200 000 метрични то-
на водород годишно, заед-
но с около 50 000 превозни 
средства, задвижвани с това 
гориво до 2025 г. Всичко то-
ва е част от планове за пре-
минаване към възобновя-
еми източници на енергия.

Като най-голям произ-
водител на нефтохимикали 
в Китай и водеща рафине-
рия в световен мащаб, „Си-
нопек“ се възползва от своя-
та мрежа за зареждане с го-
риво в цялата страна, за да 
улесни зеления преход, по-
сочват експерти.

Северозападната част на 
Китай е богата на възобно-
вяеми енергийни източни-
ци, със значителен потен-
циал за разработване на во-
дород, казва Ло Дзуосян, ръ-
ководител на отдел „Про-
учвания“ в Изследовател-
ския институт за икономи-
ка и развитие на „Синопек“. 

По думите му, инста-
лацията за зелен водород 
на компанията с мощност 
20 000 тона годишно, коя-
то започна работа наскоро, 

Д
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Нови данъчни мерки в 
Китай ще съдействат 
за развитието  
на частния сектор

„Синопек“ планира да се превърне във водещ 
производител на зелен водород

за свръхприспадане на разходите 
за научноизследователска и развой-
на дейност, така че те да могат да 
бъдат трансформирани в развой-
на дейност и дадат по-силна инер-
ция на частните предприятия. По 
думите му, стимулирането жизне-
ността на частните предприятия е 
ключово и ще помогне макроико-
номиката да постигне стабилност 
и напредък.

По отношение по-нататъшното 
подобряване на отговора на жал-
бите, Държавното данъчно упра-
вление и провинциалните данъч-
ни бюра едновременно ще създадат 
точки за директен контакт с част-
ния бизнес, ще провеждат редов-
ни посещения и дискусии с него, 
систематично ще разрешават сери-
озните проблеми пред малките и 
средните предприятия, ще проучват 

практични и ефективни решения и 
ще реагират своевременно на раз-
умните искания на данъкоплатците. 

Професор Фан Юн, декан на 
Факултета по финанси и данъци в 
Централния университет за финан-
си и икономика, смята, че мерките 
като международното данъчно съ-
трудничество в рамките на „Един 
пояс, един път“, използването на 
механизма за сътрудничество в об-
ластта на събирането на данъци и 
създаването на добра данъчна сре-
да за частните предприятия, отра-
зяват решимостта на властите за 
активно реагиране на свързаните с 
данъчното облагане нужди от раз-
ширяване на трансграничните ин-
вестиции в процеса на развитие на 
частния бизнес и увеличаване на 
икономическия и търговския об-
мен с чужбина.

се намира в Синдзян-уйгур-
ския автономен регион, тъй 
като той е богат на възобно-
вяема енергия като слънче-
ва и вятърна. „Създаването 
на зелен водород ще увели-
чи търсенето на инстала-
ции за възобновяема енер-
гия, включително слънче-
ви и вятърни паркове, кое-
то от своя страна подкре-
пя сектора.“ 

В допълнение към стан-
цията за зареждане с во-
дород, „Синопек“ започна 
най-големия проект в света 
за използване на зелен водо-
род за производство на въ-
глищни химикали във Въ-
трешна Монголия през фев-
руари. Проектът, оценен на 
около 830 милиона долара, 
ще произвежда 30 000 то-
на зелен водород и 240 000 

тона зелен кислород всяка 
година.

Вътрешна Монголия, ос-
новен производител на въ-
глища в Китай, напоследък 
работи активно за развитие 
на възобновяемата енергия, 
включително изграждане-
то на инфраструктура за 
производство на водород, 
за зареждане на електри-
чески превозни средства и 
смяна на батерии, както и 
е сериозен играч в бизне-
са със слънчева и вятърна 
енергия. 

„Синопек“ се ангажи-
ра да ускори изграждането 
на мащабни вятърни и фо-
товолтаични бази, както и 
проекти, които използват 
вятърна и фотоволтаична 
енергия за производство на 
водород през тази година, 

като се стреми да увеличи 
своя свързан към мрежа-
та инсталиран капацитет за 
производство на нова енер-
гия с повече от 25 милиона 
киловата през 2023 г. Реги-
онът досега е изградил 38 
фотоволтаични електроцен-
трали и 26 станции за за-
реждане и смяна на бате-
рии на електромобили, ге-
нериращи 1,39 милиона ки-
ловатчаса фотоволтаична 
енергия, което се равнява 
на намаляване на въглерод-
ните емисии със 792 тона.

От „Синопек“ посочват, 
че сега произвеждат и из-
ползват около 4,5 милиона 
тона водород всяка година, 
както и са изградили 100 во-
дородни горивни станции в 
усилията да стане водещата 
китайска компания за водо-
родна енергия. 

По-рано президентът 
на „Синопек“ Ма Йоншън 
каза, че ще инвестират до-
пълнително във водород, 
като компанията планира 
да инвестира 30 милиарда 
юана. До 2025 г. пък тряб-
ва да бъдат изградени също 
така 1000 станции за зареж-
дане с водород, 5000 стан-
ции за зареждане и смяна 
на батерии и 7000 разпре-
делени фотоволтаични съ-
оръжения за производство 
на електроенергия.

икономика
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а 10 август аме-
риканският пре-
зидент Джо Бай-
дън подписа ад-
министративна 
заповед за съз-

даването на механизъм за 
контрол на инвестициите в 
чужбина, за да се ограни-
чат инвестициите на амери-
кански предприятия в сек-
торите на полупроводници-
те и микроелектрониката, 
квантовите информацион-
ни технологии и изкустве-
ния интелект в Китай. Аме-
риканска медия съобщи, че 
административната заповед 
ще влезе в сила след около 
година, а администрация-
та на Байдън ще се допита 
до общественото мнение. 

Всъщност самата заповед е 
отрицателен сигнал и пред-
ставлява „разединяване и 
прекъсване на веригата“, из-
ползвайки като предлог „от-
хвърлянето на рисковете“, 
и затова предизвиква без-
покойство в света.

Икономическите кръго-
ве в САЩ за първи път из-
разиха загриженост. Аме-
риканската асоциация на 
полупроводниковата ин-
дустрия изрази надежда 
окончателните правила да 
позволят на американски-
те компании за чипове да 
„навлязат на главните све-
товни пазари, включител-
но и Китай. Националната 
асоциация за рисков капи-
тал на САЩ също посочи, 

че следи внимателно дали 
заповедта „няма да има не-
предвидени последици за 
инвестициите на американ-
ските компании“.

Освен това, ако заповед- 
та бъде изпълнена, тя със 
сигурност ще наруши гло-
балната верига за достав-
ки, което ще донесе пове-
че вреди, отколкото ползи 
за самите САЩ. Да вземем 
пример производството на 
чипове. Това е силно гло-
бализирана индустрия, коя-
то изисква разделение на 
труда между държавите 
по света. Международната 
общност посочи, че ходът 
на Вашингтон е възмож-
но да изостри напрежение-
то между двете най-големи 

икономики в света и отго-
ворността за това ще тряб-
ва да поемат изцяло САЩ.

Съветваме американ-
ските политици да не се 
поддават на „политически 
трикове“, а да се вслушват 
по-внимателно в мнението 
на индустрията и да сключ-
ват отговорни споразуме-
ния, които да зачитат ико-
номическите закони. 

Стремежът на САЩ 
към „разделяне и прекъс-
ване на веригата“ няма да 
спре развитието на Китай, 
но в крайна сметка ще по-
действа като бумеранг и ще 
навреди на самите тях, се 
подчертава в края на ко-
ментара на Радио Китай за 
чужбина.

итай се противо-
поставя на разпо-
лагането на аме-
рикански кибер-
войски в съседни 
страни и осъжда 

американската кампания за 
дезинформация, заяви гово-
рител на китайското външ-
но министерство по повод 
киберкражбата на класифи-
цирана информация на Япо-
ния, извършена от САЩ. 
Според WikiLeaks САЩ са 
откраднали кибернетична 
информация от 35 обекта в 
Япония, включително от от-
делни членове на японския 
кабинет.

Американското прави-
телство не само извърши 
широкомащабни, система-
тични и безразборни кибер-
кражби срещу други стра-
ни по света, но също така 
наскоро се опита под пред-
лог за „сътрудничество в из-
граждането на капацитет“, 
да разположи киберсили в 
някои държави, за да про-
никне в техните киберсис-
теми, посочи говорителят, 
цитиран от агенция Син-
хуа. Според него САЩ  до-
ри прибягнали до медийна 
и друга дезинформация за 
така наречените китайски 
хакери, за да склонят или 

принудят засегнатите стра-
ни, особено тези около Ки-
тай, да приемат американ-
ски кибервойски. 

Това не означава нищо 
повече от „пуснете козата в 
градината“, предвид факта, 
че САЩ са световен ли-
дер в кражбите на техноло-
гии. То не само застраша-
ва собствената киберсигур-
ност на тези страни, но и ги 
превръща в плацдарм за ки-
бератаки на правителство-
то на САЩ срещу Китай 
без знанието на тези дър-
жави“, добави говорителят. 
Дипломатът отбеляза, че ки-
бервойските са различни от 

конвенционалните въоръже-
ни сили, но че те са от стра-
тегическо значение. 

Разполагането на аме-
рикански кибервойски по 
същество не се различава 
от разполагането на раке-
ти със среден обсег и сис-
теми за противоракетна от-
брана в страни, съседни на 
Китай, което сериозно вре-
ди на стратегическите по-
зиции на Китай и неговите 
интереси на сигурността и 
може лесно да предизвика 
огромни рискове от погреш-
на преценка на ситуацията.

страницата подготви  
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Международната 
общност посочи, 
че ходът на 
Вашингтон 
може да изостри 
напрежението 
между двете най-
големи икономики  
и отговорността 
за това ще е изцяло 
на САЩ

Д
окато на Запад 
разглеждат учас-
тието на Пекин 
в мирните пре-
говори за Украй-
на, които се про-

ведоха миналата седмица 
в Саудитска Арабия, като 
„възможна промяна на то-
на“, китайски експерти по-
сочват, че позицията на 
страната им  не се е про-
менила, а присъствието на 
Китай на форума сигнали-
зира за „по-зрял момент за 
диалог“, както и че подоб-
на западна реторика   це-
ли единствено да посее раз-
дор между Китай и Русия. 

Такова заключение пра-
ви „Чайна дейли“ за състоя- 
лата се среща в Саудит-
ска Арабия и напомня, че 
тя е втората подобна след 

първия кръг от преговори-
те в Копенхаген през юни, 
на който Китай бе поканен, 
но не присъства. По тази 
причина сегашното учас-
тие на Пекин в Джеда се 
разглежда като „значителен 
пробив“. 

Според източник от ЕС, 
цитиран от „Гардиън“, Ки-
тай „участва активно и бе 
настроен положително от-
носно идеята за трета сре-
ща на такова ниво“. В ко-
ментар на „Ройтерс“ пък 
се посочва, че решението 
на Китай да се присъеди-
ни към преговорите в Сау-
дитска Арабия е сигнал за 
„възможни промени в под-
хода на Пекин“ към укра-
инската криза.

Но Цуей Хън, препода-
вател в обучителния център 

на Китай и Шанхайската 
организация за сътрудни-
чество, отбелязва, че избо-
рът на Пекин да присъства 
на срещата в Джеда, но не 
и на тази в Копенхаген, по-
казва последователната по-
зиция на страната по ситу-
ацията в Украйна. 

„Срещата в Копенхаген 
през юни бе ръководена от 
САЩ, които предварител-
но решиха да държат Русия 
отговорна. И това със си-
гурност е нещо, с което Ки-
тай не е съгласен. Този път 
в Саудитска Арабия разго-
ворите станаха по-скоро в 
неутрална среда, където мо-
жехме да чуем гласове от 
различни страни и да споде-
лим нашите възгледи“, по-
сочва Цуей Хън.

Присъствието на Китай 

на срещата в Джеда се дъл-
жи отчасти на близките 
му отношения със Саудит-
ска Арабия, посочва „Чай-
на дейли“. Нейното дома-
кинство на събитието има 
значение, тъй като тя е ва-
жен член на Организация-
та на страните износител-
ки на петрол (ОПЕК) и е  
незападна страна, както и 
голяма икономическа сила 
в Близкия изток и сред мю-
сюлманския свят, посочват 
китайските експерти, цити-
рани от изданието.

След срещата в Джеда 
не беше публикувано съв-
местно изявление, имаше 
споразумение, че ще бъдат 
създадени работни групи, 
които да разработят подроб-
ности на формула за мир в 
Украйна. 

Пекин има последователна позиция  
по отношение на ситуацията в Украйна

Ограничението на САЩ за инвестиции в Китай  
е като бумеранг

КНР е против разполагането на кибервойски   
на САЩ в съседни страни

В срещата 
в Джеда за 
конфликта 
в Украйна, 
организирана 
от Саудитска 
Арабия, 
участваха над 
40 страни

Американското 
правителство 
се опитва, 
под предлог за 
„сътрудничество 
в изграждането 
на капацитет“, 
да разположи 
киберсили в 
съответните 
държави за 
проникване 
в техните 
киберсистеми



6 днесКитай
18 – 24.08.2023

наука

сновният модул 
на китайския 
„Линглон-1“, кой-
то е първият в 
света комерсиа-
лен малък моду-

лен ядрен реактор, бе инста-
лиран в четвъртък в юж-
ната китайска провинция 
Хайнан. Той се състои от 
съд под налягане, пароге-
нератор и друго критично 
оборудване.

Модулната структура е 
най-забележителната харак-
теристика на „Линглон-1“, 
която позволява кратък 
производствен цикъл на по-
ниска цена, но с по-висока 
безопасност. 

С опростената си систе-
ма реакторът се отличава с 
малкия си размер, което го 
прави лесен за транспорти-
ране и работа. Освен това 
може да се персонализира 
и внедрява гъвкаво според 

итай се превър-
на в страната с 
най-голям брой 
в света на па-
тенти за техно-
логии за сигур-

ност, съобщи Радио Китай 
за чужбина. Това показват 
данните на „Доклад за ана-
лиз на патенти за техноло-
гии за сигурност“, публи-
куван наскоро от IPRdaily 
/Intellectual property rights. 

В края на април Китай 
представлява 54,4% от об-
щия брой патенти за тех-
нологии за сигурност в све-
та, с 20 445 патента, дока-
то САЩ са на второ мяс-
то с 9155 патента. 

В доклада за първи път 
изследователският екип на 
IPRdaily анализира техно- 
логията за сигурност ка-
то технологичен клъстер 
от ново поколение. Той де-
финира технологията като 
основна практика и инова-
ция, включващи защита 
на информационни систе-
ми, онлайн мрежи и ком-
пютърни системи.

Разглеждайки по-под-
робно данните, китайска-
та Ant Group се класира 
на първо място с 3806 па-
тента в областта, а IBM 
и „Хуауей“ са на второ и 
трето място със съответ-
но 3545 и 3433. 

ълната диги-
тална геолож-
ка карта на Лу-
ната с най-висо-
ката резолюция 
в света ще бъде 

публикувана през тази го-
дина, съобщиха по време 
на наскоро приключилия 
фестивал на науката и тех-
нологиите в югозападната 
провинция Гуейджоу.

През месец май 2022 г. 
екип от китайски учени 
обяви, че е завършил гео-
ложка карта на Луната в 
мащаб 1:2 500 000 с най-ви-
соката резолюция в света. 
Тя може да предостави 

множество данни за на-
учните изследвания, пла-
нирането на проучвания, 
избора на място за кацане 
и др., съобщи Лиу Дзиен- 
джон от Института по ге-
охимия към Китайската 
академия на науките.

Картата е резултат от 
10-годишни проучвания на 
изследователите от уни-
верситета на Шандун, Ки-
тайската академия на на-
уките и други институ-
ции. Тя съдържа подроб-
на информация за съста-
ва и разпределението на 
материалите по лунната 
повърхност.

кип от китайски 
инженери е раз-
работил интели-
гентен автомати-
чен робот, който 
може да почист-

ва, разглобява и напълно да 
замества лазерни цели за 
сферичния радиотелескоп 
с 500-метрова апертура на 
Китай (FAST), съобщи аген-
ция Синхуа. 

Поддържането на 2225 
лазерни цели върху FAST 
отразяващата повърхност е 
голямо предизвикателство. 
Тази повърхност на радио-
телескопа е направена от 
алуминиеви плочи с дебе-
лина един милиметър, кое-
то не им позволява да из-
държат теглото на норма-
лен възрастен човек.

Според Института по ав-
томатизация на Китайската 
академия на науките, който 
е проектирал робота, ново-
разработеното устройство е 
в състояние да работи във 

О
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Инсталиран бе основният модул 
на първия в света комерсиален 
малък ядрен реактор

Китай е първенец по 
патенти за технологии 
за сигурност

Геоложка карта на 
Луната с най-високата 
резолюция

Интелигентен робот поддържа 
сферичния телескоп

изискванията на клиента.
„Линглон-1“ е разрабо-

тен от Китайската нацио-
нална ядрена корпорация 
(CNNC). Той е с капаци-
тет за 125 мегавата елек-
троенергия и може да ге-
нерира 1 млрд. киловатча-
са годишно след пускане-
то му в експлоатация. Това 

може да покрие нуждите на  
526 000 домакинства и да 
намали въглеродните еми-
сии с 880 000 тона. 

Реакторът може да се из-
ползва в множество сцена-
рии, като обезсоляване на 
морска вода, централно ото-
пление в градовете, извли-
чане на петрол и др.

всички посоки и автоматич-
но да изпълнява замества-
щи задачи дори при стръм-
ни склонове от 56 градуса.

Тази система вече се 
използва за поддръжка и 
подмяна на лазерни цели 
на отразяващата повърх-
ност FAST, което значи-
телно ще повиши нейната 
ефективност и ще намали 
рисковете за безопасност 

по време на поддръжката 
на радиотелескопа. Разпо-
ложен в естествено дъл-
бока и заоблена карстова 
депресия в югозападната 
китайска провинция Гуей-
джоу, FAST официално за-
почна работа през януари 
2020 г. и беше отворен и за 
астрономи от други страни 
на 31 март 2021 г., напом-
ня Синхуа.

Успешно 
изстрелване на 
ракетата носител 
CERES 1 Y7
На 10 август 
от космодрума 
„Дзиуцюен“ успешно 
бе изстреляна 
ракетата носител 
CERES 1 Y7.



7днесКитай
18 – 24.08.2023
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Повече от 50 китайски града имат 
метро с обща дължина над 9000 км

етрото е един от 
най-добрите на-
чини за решава-
не на задръства-
нията по улици-
те и пътищата. 

Нарастващото население и 
увеличаващите се моторни 
превозни средства направи-
ха изграждането на метро-
то в градовете от съществе-
но значение и много мест-
ни власти започнаха строи-
телството на метрото, пише 
в „Чайна дейли“ ветеранът 
журналист Чан Бин.

Посещавайки градове  
в Китай през последни-
те години, открих, че все 
по-често използвам метро-
то, вместо такси или авто-
бус, разказва Чан Бин. С 
висока честота, точност и 
голяма скорост метрото се 
превърна в предпочитан вид 
транспорт както за местни-
те, така и за туристите.

Китай доскоро нямаше 
метро, докато Пекин не 
отвори първата си линия 
през 1971 г. – близо 110 го-
дини след лондонското ме-
тро, напомня авторът на ре-
портажа. Според него оба-
че първото метро в Китай 
е построено по-скоро като 
убежище срещу въздушна 
атака, отколкото като вид 
транспорт, защото, преди да 
дойде да работи в Пекин в 
началото на 80-те години, не 

т създаването на онлайн 
болнични платформи до 
пускането на хирурги-
чески роботи и изграж-
дането на интелигентни 
аптеки през последни-

те години в Китай бяха положени 
усилия за обогатяване на сценари-
ите за интелигентни болници, за 
да се предоставят по-добри здрав-
ни услуги на хората.

Интелигентният преход на Ра-
ботническата болница в Лиуджоу в 
Гуанси-джуанския автономен реги-
он е чудесен пример. Пациентката 
Ли Фанфан разказва пред репортер 
на „Жънмин жъбао“ за посещение-
то си там. „Когато влязох, първо 
отворих на мобилния си телефон 
разработено от здравното заведе-
ние мини приложение за вътреш-
на навигация. То ме насочи как да 
стигна до отделението, за което си 
бях запазила час. Много е удобно. 
Не можеш да се объркаш, въпре-
ки че болницата е голяма“.

В кабинета Ли Фанфан обяснява 

на кардиолога Ся Мън симптоми-
те си: „Чувствам стягане в гърди-
те и не мога да разбера причина-
та“. Макар че никога преди не е 
идвала в тази болницата, всички 
предишни снимки, които е пра-
вила на други места, са достъпни 
за д-р Ся Мън. Кардиологът обяс-
нява, че Работническата болница 
е свързана с облачна платформа, 
пусната от Лиуджоу през април та-
зи година, в която се съхраняват 
всички резултати от диагностични 
тестове и анамнеза на регистрира-
ни пациенти. 

„Отворете приложението на 
болницата, платете с телефона си 
и след това може да вземете пред-
писаните лекарства“, обяснява д-р 
Ся Мън на Ли Фанфан, след като 
приключва с прегледа.

Когато пациентката пристига в 
аптеката, вижда два автомата заре-
дени с различни лекарства. „След 
като пациентът заплати лекарства-
та може да ги вземе от автомата“, 
обяснява Шъ Йедуей, асоцииран 

М

О

Интелигентна 
болница в Южен 
Китай предлага 
много удобства на 
пациентите

е имало голямо движение 
по улиците и пътищата на 
столицата. По-нататък в ре-
портажа се казва, че значи-
телният напредък в проек- 
тите за метро в Пекин идва 
през 90-те години на мина-
лия век, когато частните ав-
томобили започват да при-
чиняват задръствания. По 
това време стотици мили-
они селски мигранти се за-
селват в градовете. 

Статистиката показва, че 
до края на миналата година 
повече от 50 китайски гра-
да са имали метро – с де-
сетки други в списъка на 

чакащите – с обща дължина 
над 9000 километра. Пекин 
и Шанхай, всеки с по 900 
км метро, са водещи в из-
граждането на глобалната 
мрежа на метрото през по-
следното десетилетие. Чън-
ду, столицата на провинция 
Съчуан, олицетворява раз-
витието на метрото в Ки-
тай. Домакинът на състоя-
лата се неотдавна в града 
Лятна универсиада откри 
първата линия метро през   
2010 г. Днес вече Чънду има 
12 оперативни линии, по-
криващи 500 км. Още осем  
линии са в процес на изграж- 

дане, по-известен доскоро 
само с кухнята си и голе-
мите панди.

Метрото даде възмож-
ност на хиляди журналисти, 
отразяващи Универсиада-
та, и присъстващите на нея 
зрители да разгледат града, 
който се гордее с много ис-
торически места и природ-
ни живописни места. 

Тези, които имаха спе- 
циална лична карта за съби-
тията на Универсиада, мо-
жеха да използват метрото 
и автобусите и да посетят 
повечето живописни места 
безплатно.

Макар и приветства-
ни от обществеността, ур-
банистите съветват мест-
ните власти да планират  
ново метро само кога-
то са сигурни, че проек- 
тите ще донесат достатъч-
но приходи. Централните 
власти отмениха или заба-
виха няколко десетки проек- 
та на метрото – веднъж пре-
ди около десетилетие, кога-
то дългът на местното пра-
вителство надхвърли по-ви-
соката граница, и наскоро, 
след като бяха необходими 
огромни средства за пре-
дотвратяване и контроли-
ране на разпространение-
то на COVID-19. 

Що се отнася до средства-
та, необходими за изграж-
дането на метро, се смята, 
че средно 1 км метро стру-
ва над 600 милиона юана 
(83,96 милиона долара). В 
райони, където геоложки-
те условия не са благопри-
ятни или където домакин-
ствата или общностите тряб-
ва да бъдат преместени, це-
ната може да бъде няколко 
пъти по-висока.

Но въпреки ограничени-
ята, свързани с финансови-
те разходи, метрото като съ-
временно превозно средство 
ще продължи да се разви-
ва поради разрастването на 
градовете и бързата урбани-
зация на Китай. 

главен фармацевт на фармацевтич-
ното отделение на болницата.

Когато Ли Фанфан е напът да 
излезе от болницата, доброволец й 
напомня, че може да се консултира 
с лекар чрез мини приложението, 
ако има някакви въпроси относно 
заболяването или лекарствата си. 

Автоматичните устройства на-
мират широко приложение и в опе-
рационните зали. Например д-р У 
Дунбо, ръководител на първо ста-
ционарно отделение по обща хирур-
гия, извършва ресекция с помощта 
на хирургически робот.  „Хирурги-
ческият робот може да увеличи из-
ображенията до 40 пъти, което оси-
гурява по-ясна визия и дава по-го-
ляма увереност на хирурзите“, каз-
ва д-р Джан Янджуо, главен лекар 
на отделението по анестезиология, 
добавяйки, че роботът може да съ-
крати значително и времето за опе-
рацията при това семействата на 

пациентите могат да следят как на-
предва операцията чрез мини при-
ложението на болницата. 

Освен това Работническата 
болница в Лиуджоу използва ин-
телигентна логистична система за 
изпращане на лекарства, проби и 
консумативи между отделенията. 
Тя има 41 станции и изпълнение-
то на всяка поръчка отнема сред-
но по около 6 минути.

„В бъдеще ще използваме още 
по-широко изкуствения интелект, 
облачните изчисления и други тех-
нологии, за да изградим голям цен-
тър за данни, научни изследвания и 
аптечна търговска дейност в осно-
вата. Така ще предоставяме по-до-
бри, ефективни и удобни здравни 
услуги на пациентите“, казва Хуан 
Хайсин, директор на Работниче-
ската болница в Лиуджоу.

страницата подготви  
Любомир михайЛов
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През 1979 г. при разкопките на обект от времето на династия 
Хан (206 г. пр. н. г. – 220 г. сл. н. е.) край Лайси, провинция Шандун, е 
намерена кукла, висока 193 см, направена от 13 съединени части. Тя 
можела да стои права, да седи или да коленичи. Откритието показва 
на учените, че ролята на куклите по това време се изместила от 
погребален предмет към средство за забавление и това предвещава 
зараждането на кукленото изкуство.
Класическото съчинение „Тон диен“ (Записки на закони и правила), 
написано от Ду Йоу от династията Тан (618 – 907), съдържа следния 
пасаж: „В последните години на династията Хан куклите започват да 
се използват за забавления или по време на важни събития. По-рано те 
са използвани само при погребения“. 

забележителности

същност най-ран-
ната форма на 
куклен театър се 
заражда по вре-
мето на динас-
тия Суей (581 – 

618). С кукли се изпълня-
вали дори сцени от тради-
ционната опера. По време 
на династията Тан куклено-
то изкуство продължава да 
се разраства. Стенописите 
от най-процъфтяващия пе-
риод на династията, съхра-
нявани в пещера № 31 на 
пещерите Могао, провин-
ция Гансу, показват, че ве-
че са се появили различни 
категории кукли, включи-
телно кукли-ръкавици, ма-
рионетки на конци и кук-
ли с пръти.

Кукленото шоу дости-
га своя разцвет по време 
на династиите Сун и Юен 
(960 – 1271). През периода 
на династия Сун трупите 
за куклени представления 
се размножават и предла-
гат представления на раз-
лични теми. При династия 
Юен куклите вече могат да 

В

Магията на китайското куклено изкуство

бъдат ловко управлявани, за 
да възпроизведат гамата от 
различни човешки емоции 
– щастие, мъка, радост и др.

В периода от династия 
Мин (1368 – 1644) до ди-
настия Цин (1636 – 1912) 
разнообразни школи за 
куклени представления се 

разпространяват из цялата 
страна и се появяват собст-
вени местни стилове. Та-
кова е например шоуто на 
марионетките в Цюенджоу, 
провинция Фудзиен. Кукли-
те са изящно изработени и 
водени с много умение. Ед-
на фигура на кукла може 

да се управлява с двадесет 
до тридесет струни. По вре-
ме на династията Цин пре-
обладават куклите ръкави-
ци, а пекинското куклено 
представление се играе в 
императорския двор като 
специална форма на пекин- 
ска опера.

Традиционните кукли 
имат крайници и глави, на-
правени от камфорово дър-
во, което мирише прият- 
но и е лъскаво, особено 
след полиране. За цялост-
ната изработка на кукли-
те били необходими дузи-
на стъпки, включително из-
бор на подходящ матери-
ал, груба или фина резба,  

полиране, покритие с гли-
на, нанасяне на пудра, гри-
миране на лицето и нана-
сяне на лак.

Кукли на прът
Спектакълът с този вид 

кукли включва местни ха-
рактеристики на региона, 
умения за водене на кук-
лите, проектиране на фи-
гури и специално сценично 
изкуство. Това е най-попу-
лярното от всички различ-
ни разновидности куклени 
представления. Кукленият 
прът може да е голям, сре-
ден и малък, в съответствие 
със стила на изпълнение и 
фигурния дизайн. Малките 

Театър на сенките

Кукла на прът

Всички кукли 
са проектирани 
така, че да могат 
да се движат 
очите и устните
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кукли с дължина около 40 
сантиметра, известни още 
като изящни, са изискани, 
прецизни в движенията и 
изпълняват и цивилни, и во-
енни роли. Големите кукли 
са дълги 1,4 метра, тежат 
пет килограма, могат да се 
обличат, да палят огън, да 
се покланят до земята, да 
въртят меч и други.

Куклите като статуетки, 
подобни на човешко съще-
ство, често се представят за-
едно с „човешки кукли“, иг-
рани от деца, в опит да се 
постигне артистичен ефект 
на „смесване на фалшиво-
то с истинското“ и „лъжли-
во и истинско“. Всички кук-
ли се управляват от „осно-
вен прът“, свързан с глава-
та, и два „пръта за ръцете“. 
Всички кукли са проекти-
рани така, че да могат да 
се движат очите и устните.

Марионетки ръкавици 
Този вид представления 

са най-разпространени в 
Цюенджоу, провинция Фуд-
зиен. Куклата е с дължина 
обикновено около 30 сан-
тиметра, състои се от гла-
ва, торс и дрехи. Изработе-
на е от камфорово дърво с 
монтирани зъбни колела за 
контрол на движението на 
очите и устата. Показале-
цът на изпълнителя се из-
ползва за водене на глава-
та, средният пръст и пале-
цът управляват двете ръце. 

върба, като отново има зъб-
ни колела, контролиращи 
изражението на лицето. Ръ-
цете са два вида: военен тип 
и цивилен тип – първите 
държат копия и тояги, а вто-
рите размахват ветрила или 
вдигат чаши с вино. 

Кукленото представление 
с желязна тел, 

което е разпространено в 
западната част на провин-
ция Фудзиен и Източен Гу-
андун, се оформя в послед-
ните дни на династия Цин 

Кукленото представление с 
ръкавици се характеризира 
с различни движения, как-
то прецизни, така и пърга-
ви, включително движения, 
които изискват превъзход-
ни умения, като разгъване 
на ветрило, преобличане, 

е с дължина от метър до ме-
тър и половина, изработена 
от дърво пауловния, с хар-
тиени ръце и дървени кра-
ка. Главата е изработена от 
червена глина, която след 
изпичане се намазва с во-
доустойчива боя. Прилагат 
се различни видове грим на 
лицето, показващи индиви-
дуалност и характер. 

и е особено популярно в то-
зи период. Най-отличител-
ната му черта е, че създа-
ва така наречения театър 
на сенките. 

Кукловодите управляват 
куклата в прозрачна рамка 
и използват желязна тел, за 
да извършат всяко движе-
ние, а публиката наблюдава 
сенките на куклите. Основ-
ният движещ се прът се на-
рича железен клон. Куклата 

изпълнение на танц с меч, 
бой с оръжие и др.

Марионетки на конци
Тези марионетки се със-

тоят от глава, туловище, 
крайници и водещи стру-
ни с дължина около шестде-
сет сантиметра. Главата е 
издълбана от камфорово 
дърво, китайска липа или 

Деца се учат да управляват  
кукли на прът

Театър на сенките Марионетки на конци

Марионетки ръкавици 

Кукли от Гуандун

страницата подготви  
Галина Крумова



10 днесКитай
18 – 24.08.2023

еотдавна Нацио-
налната здрав-
на комисия, На-
ционалната ко-
мисия за рефор-
ми и развитие и 

други 11 държавни ведом-
ства издадоха „Ръководство 
за обслужване на възрастни 
хора чрез медицински услу-
ги“. Ведомствата изискват да 
се ускорят обученията на це-
лия персонал, но най-вече на 
тези медицински лица, кои-
то се грижат за възрастните 
хора с увреждания. 

През последните годи-
ни, за справяне със заста-
ряването на населението в 
много райони нараства ин-
дустрията за отглеждане и 
обслужване на възрастни-
те хора. 

Статистиката показва, че 
до края на 2021 г. население-
то на страната над 60-го-
дишна възраст е достигна-
ло 267 млн. души, като 40 
милиона от тях са с увреж-
дания. Местните власти са 
предприели редица мерки 
за насърчаването на разви-
тието на сектора. 

Първата мярка е да се 
повишат доходите. 

„Усещам как през по-
следните две години оче-
видно се повишиха доходи-
те ми. С надбавката месеч-
ната ми заплата се увеличи 
до над 8 хиляди юана“, каз-
ва Лу Цин, който е роден 
след 90-те години на ми-
налия век. Той е служител 

на Ведомството за грижи 
за възрастни хора в Пекин. 

От 2021 г. в Пекин за-
почва да се обвързва работ-
ната надбавка с професио-
налните квалификации на 
служителите. Притежатели-
те на съответните сертифи-
кати ще получат надбавка 
между 500 и 1500 юана ме-
сечно. От своя страна слу-
жителите в Гуанджоу, кои-
то работят над 5 или 10 го-
дини в сферата на грижи-
те за възрастни хора, могат 
да получат надбавка 5000 до 
20 000 юана.  

Втората мярка е да се 
засилят обученията. 

Данните показват, че 
през 2021 г. в провинция 
Хъбей повече от 40 хиля-
ди души са започнали обу-
чения за грижи на възраст-
ни хора. 

В публикуваното наско-
ро съобщение от провинция 
Джъдзян за „20-те мерки за 
гарантиране на основния 
жизнен стандарт“ се зая- 
вява, че през 2022 г. е ре-
гистрирано увеличение от 
6000 служители, които при-
тежават квалификации за 
обслужване и грижи на въз-
растни хора. 

Третата мярка е да  
се провеждат конкурси  

за компетенции  
в обслужването 
на старите хора. 

През миналия август в 
Ханджоу, Сиан, Тончън, 

Н
През 2019 г. Министер-

ството на човешките ресур-
си и социалното осигуря-
ване и Министерството на 
гражданските дела са пуб-
ликували „Държавни про-
фесионални стандарти за 
компетенциите на служи-
телите за гледане на въз-
растни хора“. Те определят 
професионалните степени, 
като на-високата е „старши 
майстор от първа степен“.

За да се разреши пробле-
мът с грижата за възрастни 
хора с уврежданията, кои-
то живеят в собствените си 
домове, в Пекин, Шанхай и 
Ухан се проведе пилотни-
ят проект „Интернет + се-
стрински услуги“. Обучени-
те служители работят в до-
мовете на възрастните хо-
ра. През последните годи-
ни в китайската столица са 
подготвени около 5000 слу-
жители, а 93% от персонала 
са усвоили професионално-
то обучение. Чрез интели-
гентните медицински обо-
рудвания здравните органи 
в Пекин предоставят цело-
дневни сестрински услуги 
и възможност за семейни 
болнични легла на пенси-
онерите с увреждания или 
на такива в много напред-
нала възраст.  

сектор. Според Сю прави-
телството е обърнало голя-
мо внимание на индустри-
ята и тук тя ще има перс-
пектива за професионално-
то си развитие.  „Обичам да 
общувам с възрастните хо-
ра. Ако спечелиш доверие-
то им, ще те приемат като 
член от семейството.“

Джан Лян, е главен ди-
ректор на компания за на-
биране на служители за 
гледане на възрастни хо-
ра в Джъндзян. Той споде-
ля, че има голяма промя-
на при набирането на пер-
сонал през последните две 
години. В миналото пове-
чето работещи са били же-
ни над 50 – 60-годишна въз-
раст със сравнително ниско 
образование, а сега много 
млади хора навлизат в сфе-
рата, голяма част от тях са 
завършили университет.  В 
неговата компания работят 
127 служители, сред които 
около 35% са под 40 години 
и почти всички са с по-ви-
соко от средното образова-
ние. „Освен че гледат въз-
растните хора, те също имат 
уменията да обучават дру-
гите служители в компани-
ята, за да може целият пер-
сонал да стане по-професи-
онален“, добавя Джан Лян. 

Дзаоджуан и на много дру-
ги места се проведоха таки-
ва конкурси. 

Чън Синю, директор на 
Комисията за медицина на 
възрастни хора към Меди-
цинската асоциация на про-
винция Джъдзян, споделя, 
че тези служители са за-
щитници на живота на въз-
растните, а изграждането на 
персонал с професионални 
квалификации е важна га-
ранция за повишаване ка-
чеството за отглеждане на 
пенсионерите

От май 2021 г. в провин-
ция Джъдзян стартира нов 
начин за грижи към въз-
растните хора. Петте града 
в провинцията, които имат 
добро ниво на грижи за пен-
сионерите, започват да си 
сътрудничат с 15 морски 
острова. Там се изпращат 
обучени служители, които 
прекарват от 3 до 6 месе-
ца с местните пенсионери. 
Сю Шудзие е една от тях 
и е най-младата служител-
ка на остров. Тя завършва 
специалност „Медицинска-
та сестра“ и може да работи 
в болница, но когато науча-
ва, че има голям недостиг 
на професионални служите-
ли в домовете за възрастни, 
решава да се развива в този 

развитието на китайски-
те напитки чаената има 
най-дълга история. Се-
га на китайския пазар тя 
е хитова за младите хо-
ра. Преди няколко годи-
ни производителите са из-

ползвали захар и флорални арома-
ти за прикриване на горчивия вкус 
на чая. Сега все повече марки из-
бират да пуснат чисти чаени напит-
ки без захар и други добавки. Въз-
ходът на чистите чаени напитки 
се дължи на нарастващата здрав-
на осведоменост на повече потре-
бители. Все повече млади хора са 
склонни да пият напитки с ниско 
съдържание на захар или дори без 
захар, за да поддържат здравето си.

Според доклада на Ipsos през 
2025 г. се очаква китайският па-
зар на чаени напитки да достигне 
100 милиарда юана, като чистите 
бъдат повече от 14%. 

Китай има разнообразна гама от 
чайове и богата чаена култура. Чаят 
Лондзин е един от най-известните, 

В

Нарастване на 
индустрията 
за обслужване 
на възрастни 
хора

Чаeната култура е отново на мода

защото е много богат на  витами-
ни, аминокиселини и антиоксидан-
ти. Отглежда се предимно в село 
Лондзин край град Ханджоу, про-
винция Джъдзян, а производство-
то му изисква поредица от дели-
катни процеси.

Китайците обичат да пият чай 
и имат традиционна чаена култура, 

която е  физически и  духовно под-
хранваща. Страната има дълга ис-
тория на отглеждане на чай, запа-
зени са традиционните техники за 
приготвяне на чай и чаените ри-
туали. Великолепието на китайска-
та чаена култура е оказало влия-
ние и  в съседните страни. 

Защо все повече млади хора днес 

общество

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

започват да харесват чаени напит-
ки? Традиционната китайска мар-
ка за напитките Master Kong е на-
правила изследване, което показва, 
че за голяма част от хората пие-
нето на минерална вода е безвкус-
но, а да се пие чай в чайна е твър-
де скъпо. Чай може да се пие и от 
бутилка и така той постепенно се 
превръща в заместител на бутили-
раната вода. Цената на една бутил-
ка чай обикновено е около 5 юа-
на, а една бутилка минерална во-
да струва около 3 юана. Тази нова 
мода на чистите чаени напитки, от 
една страна, води до технологично-
то надграждане на китайската хра-
нително-вкусова промишленост. От 
друга страна, това отразява тран-
сформацията на пазара за потреб-
ление на напитки. Основният па-
зар на чаени напитки в Китай се 
диференцира и повечето продукти 
се насочват към областта на чае-
ните напитки без захар.

страницата подготви  
Красимира иваНова
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традиции

Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Подобно на повечето източни народи, китайците имат различно 
схващане за времето в сравнение с хората от Запада. За 
китайците линейната представа за време, както и точното му 
измерване посредством еднакви мерни единици, характерни за 
западния човек, са нетипични като схващане.

онцепцията за 
време се форми-
рала с развитие-
то на китайския 
начин на живот 
още от древни 

времена. В исторически 
план китайската икономи-
ка се е формирала предим-
но от земеделието. Древни-
те китайци определяли вре-
мето през деня по движе-
нието на слънцето,  а през 
нощта – по редовните уда-
ри на часовниците от нощ-
ните караули. Времето за 
тях не било точна и пре-
цизна величина, като тра-
диционно имало дванадесет 
периода през денонощието 
с продължителност по око-
ло два часа. 

Концепцията за време в 
китайската култура се коре-
ни в природните феномени 
и околната среда и отделя 

К

Представата за време в Китай 
свързана с хуманност и хармония 

Тази идея е част от мно-
го аспекти на живота. В ки-
тайската медицина напри-
мер, за разлика от западна-
та, не се цели незабавно из-
лекуване и бързото възста-
новяване на пациента. Пъл-
ният баланс на физическите 
функции на човешкото тя-
ло и поведение са центри-
рани около постепенното и 
прогресивно приспособява-
не и бавното, но сигурно оз-
дравяване. 

Толерантността по от-
ношение на времето също 
е част от идеята за време. 
Китайците приемат гости 
по всяко време независи-
мо дали имат предварител-
на уговорка, дори когато те 

ги притесняват или им съз-
дават неудобства. В мина-
лото гостуването можело да 
продължи толкова, колко-
то гостите пожелаели. Та-
зи идея за време направи-
ла китайците много вели-
кодушни по отношение на 
времето си.

Китайците са и много 
гъвкави по отношение на 
времето съгласно с техните 
нужди. Джуан Дзъ, древен 
китайски философ вярвал, 
че „адаптирането към вре-
мето“ означава да се адап-
тираш или да следваш ес-
тествената тенденция на 
времето. Конфуций вярвал 
в „доброто подбиране на 
момента“ и „удобния слу-
чай“. Удобният случай об-
хваща процеса на движе-
ние на противоположнос-
ти и различното време, за 
което те достигат целите си. 
Според Конфуций времето 

е непрекъснат поток на не-
ща и събития. То има опре-
делено минало, но безкрай-
но бъдеще. 

Затова и китайците не са 
стриктни по отношение на 
времето и определят нача- 

лото за различни събития, 
но рядко слагат краен срок. 
Това отново е потвържде-
ние на основното схваща-
не, че хората са господари 
на времето. Времето е въз-
приемано като движение в 
бъдещето и хората участ-
ват в него. В концепцията 
на Конфуций изключител-
но важно е постигането на 
идеала на човека, в което 
има роля и времето. Чове-
кът като активно участник 
в своя живот и в движение-
то на времето може да по-
стигне този идеал.

Даоистите от своя страна 
възприемали времето като 
поредица от събития в при-
родата. В тяхното схващане 
времето е циклично и вся-
ко нещо има своето опре-
делено начало и история, 
които са подчинени и про-
изхождат от Дао.

Някои култури, които са  

подчинени на дуалистич-
ната представа за света, 
изучават  връзката между 
обект и субект, прокарват 
разлика между субективно 
и обективно, между човек 
и природа. Това схващане 
се различава от китайско-
то възприятие за хармония 
на субект и обект, на чо-
век и природа. Европейци-
те засилват обективността 
на времето от перспекти-
вата на естественото вре-
ме и физическото време. В 
западната култура година-
та, месецът, денят са точно 
пресметнати според движе-
нието на небесните тела. В 
Запада прецизното измер-
ване на времето е харак-
терно от векове и е прието 
то да се изчислява в мину-
ти и секунди. 

Това особено характер-
но схващане за времето на 
китайците има своите от-
ражения и в исторически 
аспект. Китайците не схва-
щат историята като поре-
дица от събития в прогреса 
на времето. По тази причи-
на е характерна липсата на 
номериране на династиите 

или пък на владетелите. В 
рамките на една династия 
също няма приемственост 
и наследяване на едно и съ-
що име с обозначаване на 
поредност. 

Настоящото схващане 
за време в Китай се проме-
ня заедно с бързото социал-
но-икономическо развитие 
и забързания начин на жи-
вот. Вече се отдава по-голя-
мо значение на обективно-
то пред субективното, след-
вайки насоката на иконо-
мическа глобализация и по 
този начин играейки пози-
тивна роля в социално-ико-
номическото развитие. Но 
трябва да имаме предвид, 
че традиционната предста-
ва за време в Китай е свър-
зана повече с хуманност и 
хармонията и може в бъ-
деще да се възприеме ка-
то връщане към природа-
та на хората. 

голямо внимание на хар-
монията между човека и 
природата. Затова и идея-
та за време има своите аб-
страктни значения. Вярва-
ло се, че успехът на всяко 
нещо зависи от подбиране-
то на точния момент, кой-
то влияе посредством някои 
непознати или недоловими 
за хората сили, а също и от 
благоприятното географско 
положение и координаци-
ята между хората. С други 
думи, за китайците време-
то служи на човешките съ-
щества, в което се корени и 
субективното им схващане 
за време. Господарят на вре-
мето е човекът и времето е 
в служба на човека.

Най-ранните водни часовници 
в Древен Китай са разграфени 
съдове с вода, а по-късно се 
появяват и по-сложни водни 
часовници, съставени от 
няколко водни резервоара

Модел на часовникова кула,  
проектираната от Су Сун (1020 – 1101) 

Древен китайски часовник с таймер, 
изработен от камък
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Виртуалната реалност помога за 
възстановяването след инсулт

Ерик СолХайМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ооН 
за околната среда

Неотдавна в болница „Хайърсън“ в град Чънду е 
направена оценка за съгласуваност между диагнозите 
на реалния лекар и изкуствен интелект, изпълняващ 
лекарски функции. При прегледаните 91 пациенти 
лекарят с изкуствен интелект MedGPT и лекуващите 
лекари са постигнали 96 процента съгласуваност на 
резултатите.

поред болница-
та повече от 120 
пациенти и 10 
лекуващи лека-
ри от West China 
Hospital са участ-

вали в изследването за 
оценка, което е първото по 
рода си в Китай. Самият 
експеримент е обхванал се-
дем отделения и осем ги-
шета за консултации, вклю-
чително две кардиологични 
звена, урология, ортопедия 
и други. Във всяко гише за 
консултации е имало реа-
лен лекарски асистент, кой-
то е съобщавал на MedGPT 
симптомите на пациента в 
писмена форма, докато ис-
тинският лекар също е по-
лучавал информацията за 
пациента синхронно в сис-
темата за консултации.

„Тази оценка не е кон-
куренция между изкустве-
ния интелект и истинските 
лекари. Целта на разработ-
ването на MedGPT е той да 
бъде в помощ на истински-
те лекари при консултации 
чрез непрекъсната оптими-
зация“, коментира предста-
вител на болницата, според 
China News.

MedGPT е работил глав-
но при първична диагно-
стика на пациенти с често 
срещани заболявания като 
главоболие и треска. Той 
помага на истинските ле-
кари да разберат и преце-
нят възможния диапазон от 

итайски учени 
разработиха нов 
метод за уле-
сняване на ре-
хабилитацията  
след инсулт с 

помощта на виртуалната 
реалност (VR), се посочва 
в статия в сп. IEEE Tran- 
sactions on Visualization and 
Computer Graphics.

Трите месеца след ин-
султа са изключително ва-
жен период за рехабили-
тацията и от решаващо 
значение за възстановява-
не на двигателните функ-
ции, посочва авторът на 
статията проф. Ли Сяогу-
ан от пекинския универси-
тет Бейхан. Пасивната ре-
хабилитация обаче е неза-
доволителна, добавя той.

Според изследовател-
ския екип виртуалната реал- 

ност може значително 
да подобри двигателните 
функции, създавайки илю-
зия за действие за централ-
на сензорна симулация. 

Учените използвали 
повърхностна електроми-
ография на контралате-
ралното движение на кит-
ката, за да задействат вир-
туално движение на гле-
зена чрез подобрен под-
ход, управляван от данни, 
с непрекъснат sEMG сиг-
нал за бързо и точно раз-
познаване на намерение-
то. Интерактивната VR 
система може да осигури 
обучение за обратна връз-
ка при пациентите с ин-
султ в ранния етап, ако 
липсва активно движение 
на глезена, се посочва в 
статията.

В клиничното проуч- 

С

Изкуственият интелект навлиза  
в лекарската практика

Резултатите показват, 
че истинските лекари са 
получили среден резултат 
от 7,5 точки, а MedGPT – 
7,2 точки. Съвместимостта 
на резултатите между ле-
каря с изкуствен интелект 
и истинския лекар от За-
паднокитайската болница 
е 96 процента.

Понастоящем лека-
рят с изкуствен интелект 
MedGPT може да диагно-
стицира повече от 3000 
често срещани заболява-
ния, като техният брой 
ще се увеличи значително 
до края на годината, кога-
то приключи първата фа-
за от тестването, обясня-
ват от екипа, осъществя-
ващ проекта.

Използването на изкуст-
вен интелект в клиничната 
практика става все по-по-
пулярно и предимствата на 
свързаните с него техноло-
гии при фини операции ка-
то диагностика на специ-
фични заболявания и хи-
рургия са все по-видни, каз-
ва лекар от Трета болни-
ца на Пекинския универси-
тет, който е използвал из-
куствен интелект в практи-
ката си. Например изкуст-
веният интелект може да 
направи ясна диагноза въз 
основа на поредица от ре-
зултати от изследване, ка-
то например снимки на па-
циента, и има много изне-
надващ процент на успех. 
Технологията на изкустве-
ния интелект обаче все още 
има място за подобрение и 
на настоящото си ниво не 
може напълно да замени 
обучен специалист, отбе-
лязва той. Засега изкустве-
ният интелект може да ра-
боти само в съответствие с 
установени процедури, тъй 
като в случай на грешка, 
това ще има много сериоз-
ни последствия, и затова е 
нужно лекар да наблюда-
ва и коригира целия про-
цес на прилагане на техно-
логията.

отговорите, тоя я пита да-
ли има киселини, както и 
за нейния сън и диета.

Както MedGPT, така и 
предложенията за преглед 
от истинския лекар включ-
ват абдоминален ултразвук, 
тестове за стомашно-чрев-
на функция и гастроскопия. 
След като проверява резул-
татите, истинският лекар 
диагностицира пациент-
ката, че има омазнен че-
рен дроб. MedGPT не дава 
директно предложения, но 
продължава да пита паци-
ентката за нейния ръст и 
тегло. След като изчисля-
ва, че индексът на телес-
на маса е в нормални гра-
ници, но близо до наднор-
меното тегло, изкуствени-
ят интелект предлага на 
пациентката да прави уп-
ражнения като джогинг и 

заболявания. Медицински-
ят изкуствен интелект мо-
же да помогне на пациен-
тите да разберат по-добре 
симптомите си и как да уп-
равляват диетата си по вре-
ме на лечението. В прове-
дения експеримент както 
MedGPT, така и истински-
те лекари са анализирали 
едни и същи случаи и тех-
ните отговори са били срав-
нявани в реално време на 
отделни екрани.

По време на безплат-
ния ден за консултации – 30 
юни, 58-годишна пациентка 
обяснява на асистента, че 
често има проблеми с поду-
ване на корема и оригване, 
които той подава в писмен 
вид на MedGPT и на истин-
ския лекар. MedGPT първо 
потвърждава, че симптоми-
те на пациентката са свър-
зани с храносмилателната 
система. После я моли да 
опише по-детайлно симпто-
мите си, като например да-
ли подуването и оригването 
се появяват бавно или вне-
запно и колко дълго про-
дължават. Пациентката от-
говаря, че от една година 
страда от болки в корема, 
подуване, оригване, сухота в 
устата и горчив вкус. Меж-
дувременно истинският ле-
кар първо пита за височи-
ната, теглото, психическо-
то състояние на пациент-
ката и друга базова инфор-
мация. След като получава 

йога. MedGPT не предлага 
лекарство.

За да се гарантира точ-
ността на тази оценка, как-
то лекарят с изкуствен ин-
телект, така и истинският 
провеждат консултации са-
мо в писмена форма.

Седем експерти от болни-
цата към Пекинския уни-
верситет, Китайско-япон-
ската болница и други во-
дещи здравни заведения в 
столицата оценяват консул-
тацията с лекаря с изкуст-
вен интелект по няколко по-
казателя – диагнозата, коя-
то той поставя, предложе-
нието му за лечение, схема-
та за спомагателни прегле-
ди, точността на анализа на 
данните, предоставянето на 
информация и използването 
на естествен език по време 
на консултацията.

ване се включили 64 паци-
ента в ранен стадий на въз-
становяване след инсулт. 

Над 95% от тях успели да 
постигнат добри резултати 
чрез новия метод.
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туризъм

айнан е най-юж-
ната точка на Ки- 
тай, намираща се 
в зоната на тро-
пическия пояс. 
На изток от не-

го се намира Южнокитай- 
ско море. Островът прили-
ча на футболна топка, по-
летяла към мрежата, обра-
зувана от Тонкинския за-
лив и дългата брегова иви-
ца на Виетнам.

Площта му е значител-
на – приблизително колко-
то на остров Тайван, а в 
средата му се издига връх 
Уджъ (1867 м). Той е поч-
ти изцяло покрит с тропи-
ческа гора, а в подножието 
се отглеждат ориз, кокосови 
палми, каучукови дървета, 
кафе, чай, както и тропи-
чески плодове като анана-
си и ядливи кактуси. 

За туризма от най-голя-
мо значение е, че островът 
е заобиколен от множество 
плажове с фин пясък. Само 
преди четвърт век Хайнан е 
бил глуха тропическа про-
винция, малко известна на 
останалия свят и рядко по-
сещавана от туристи.

Когато през 1987 г. Ки-
тай започва да се превръ-
ща в съвременен промиш-
лен гигант, правителството 
си дава сметка за потен-
циала, който Хайнан има 
за привличане на турис-
ти. Затова на острова се 
дава статут на специална 
икономическа зона, къде-
то се предвиждат намале-
ни данъци и други облек-
чения за чуждестранните 
инвестиции. 

И днес остров Хайнан 
е сред главните туристиче-
ски дестинации на света със 
средно 25 милиона туристи 
на година. Повечето от тях 
идват от различни краища 

Х

Остров Хайнан – между старите 
традиции и съвременния туризъм

Една китайска благо- 
словия гласи: „Нека живо-
тът ти да бъде дълъг като 
на Наншан“. 

На брега при Саня се 
издига блестяща статуя на 
хиндуистката богиня Гуа-
нин, висока 108 м заедно 
с пиедестала (по-висока от 
Статуята на Свободата) – 
символ на бързото разви-
тие на ваканционен остров, 
както и на неговата реши-
мост да запази почтител-
ната си връзка с миналото.

Ежегодният фестивал 
за балони с горещ въздух 
се провежда в околностите 
на главния град на Хайнан. 
Той поддържа имиджа на 
острова като приятно и за-
пазило своя ландшафт мес-
тенце, независимо от модер-
ните крайбрежни курорти. 

Туристическата зона Ти-
еня Дзяо, намираща се на 
25 км западно от Саня, е 
аранжирана така, че да 
сбъдва мечтите за тропи-
чески остров. Големите за-
облени скали, пръснати по 
крайбрежието й, са стана-
ли емблема на това място. 
Две от каменните грама-
ди носят поетичните имена 
„Краят на небето“ и „Краят  
на морето“.

на Китай, но има и много 
чужденци. 

На Хайнан целогодиш-
но грее ярко слънце, а мно-
го международни туристи-
чески агенции включват 
острова в маршрутите си, 
за да могат туристите да 
си отдъхнат след измори-
телните културни турове в 
страната. 

Старите традиции на 
Хайнан са запазени най-
добре в крайбрежните ри-
боловни селища и сел-
скостопанските земи във 

вътрешността на остро-
ва. От хилядолетия техни-
те предци са живели тук в 
къщички със сламени по-
криви. Днес те привличат 
много туристи с носталгич-
ния си чар.

Туристическите съоръ-
жения са струпани в край-
брежните зони, но на гос-
тите се предлагат и разход-
ки сред непокътнатата при-
рода във вътрешността на 
острова, където вече има 
изградени хотели за еко-
туризъм. Туристите могат 

да посетят зоната за култу-
рен туризъм в дъждовната 
гора на Янода и тропиче-
ската ботаническа гради-
на на Синлун, намираща 
се в едноименната турис-
тическа зона с горещи ми-
нерални извори. 

В планината Нан (Нан-
шан) туристите могат да ви-
дят стари драконови дървета, 
за някои от които се твър-
ди, че са поне на 6000 годи-
ни и като че ли имат връз-
ка с традиционното дълго-
летие на местните жители. 
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На 10 юни бе отбелязан Денят на културното и природното 
наследство на Китай с колоритни дейности в цялата 
страна. В момента страната има 56 обекта на световното 
културно наследство, сред които Великата китайска стена, 
пещерите Могао в Дунхуан, Летния дворец, пещерите Юнган 
и сградите Тулоу в провинция Фудзиен.

култура

страницата подготви  
Красимира иваНова

О
пазването на културно-
то наследство и преда-
ването му на поколени-
ята е обща отговорност 
на човечеството. Екс-
пертът по културно на-

следство на ЮНЕСКО Юка Йоки-
лехто посочва в „История на опаз-
ването на архитектурата“, че като 
неразделна част от утвърждаване-
то и обогатяването на културната 
идентичност и общо наследство на 
цялото човечество, културното на-
следство придава на всяко специал-
но място неговите разпознаваеми 
характеристики и е съкровищница 
на човешкия опит. От тази гледна 
точка опазването на културното на-
следство е защита на многообра-
зието на човешката цивилизация, 
както са осъзнали китайците пре-
ди повече от 2000 години. Именно 
взаимодействието между различ-
ните култури дава сила за прогре-
са и просперитета на човечеството.

Не съществуват превъзходство 
или непълноценност между култу-
рите, а характеристиките на ран-
ните цивилизации са тясно свър-
зани с географската среда, в която 
са се развивали. Например преди 
десетки милиони години проме-
ните в земната структура в райо-
на на Хималаите променят изця-
ло географията на Азия, като Ти-
бетското плато, планинската вери-
га Хиндукуш и Иранското плато 
блокират потока на топлия и вла-
жен въздух от Индийския океан. В 
резултат на това във вътрешността 
на континента се образуват големи 
пустинни зони, а топенето на сне-
говете по издигналите се върхове 
осигурява вода за оазисите. Пло-
щта на оазисите варира според ко-
личеството налична вода, като до-
ри най-големите от тях не са в със-
тояние да посрещнат нуждите на 
местните жители. Затова те разчи-
тат на доставките на стоки от пър-
ва необходимост, което обективно 
насърчава обмена между цивили-
зациите на Изтока и Запада. 

Заради колорита на различните 
култури хората са изминавали 

хиляди километри, за да общуват 
един с друг. 

Например жителите на Запа-
да са ценели коприната от Китай, 
а на Изтока – стъклото от Запада. 
Британският учен Джефри Фран-
сис Хъдсън пише в книгата си „Ев-
ропа и Китай“, че през първите го-
дини на I в. от н. е. коприната се 
е разпространила до Средиземно-
морието с първите китайски пра-
теници на Запад. 

Пещерите Юнган, включени в 
Списъка на световното културно 
наследство, са първият мащабен 
комплекс от пещери на изток от 

Да пазим културното наследство и да 
насърчаваме взаимното разбирателство 
между различните култури

държави, а в пещерите Юнган поч-
ти навсякъде се вижда отпечатък 
от културния обмен между Китай 
и света. Например в една от петте 
най-ранно открити пещери стату-
ите на северната стена са с лица, 
типични за европейската раса. Те-
зи екзотични изображения са от-
ражение на обмена между Китай 
и другите страни по това време.

Комуникацията и споделянето 
между различните култури е 

улеснило обмена на технологии и 
оказва влияние върху развитието 

на човечеството през вековете. 
Порцеланът например е пода-

рък от Древен Китай за света, а 
технологията за изработването му 
продължава да се усъвършенства 
и в наши дни. Същото се отнася и 
за ориза. Системата за отглеждане 
на ориз в Южен Китай е включена 
в Световния списък на значимото 
наследство в сферата на земедели-
ето, а популяризирането на техно-
логията за хибриден ориз е от пол-
за за цялото човечество.

Изкуството е общ език  
за цялото човечество. 

Когато хората пътуват в чужби-
на, те често посещават музеи или 
обекти на културното наследство, 
за да се запознаят с историята и 
културата на държавата чрез кон-
кретни артефакти. Дори и да не из-
лязат от родината, те също могат 
да научат за характеристиките и 
развитието на различните култури 

чрез изложбите. Културното наслед-
ство не само помага на хората да 
опознаят своето минало, но играе 
и важна роля в общуването меж-
ду народите.

По време на посещението си в 
пещерите Юнган през 1973 г. то-
гавашният президент на Франция 
Жорж Помпиду казва, че пещери-
те Юнган без съмнение са един от 
върховете на световното изкуство. 
„Те са израз на вашия творчески 
дух и един от най-големите прино-
си на вашата култура за световна-
та цивилизация“. На 8 май съща-
та година в Париж е открита из-
ложба с исторически реликви от 
Китай. След това тя е представе-
на във Великобритания, Канада и 
Съединените щати. Посетена е от 
почти един милион души от три-
те държави. Чрез историческите си 
реликви, като носител на културата 
и естетиката, Китай взаимодейст-
ва и обменя информация със све-
та. По същия начин през послед-
ните години в страната се органи-
зират все повече изложби на исто-
рически реликви от различни дър-
жави, което отразява отворената 
визия на модерен Китай.

Културното наследство  
е ценно богатство, оставено ни  

от нашите предци. 
По време на династия Юен за-

наятчия от Непал на име Аниго 
участва в изграждането на някои 
известни храмове, включително на 
Бялата пагода в Пекин. През 2015 г.  

Непал бе засегнат от силно земе-
тресение с магнитуд 8,1 по скала-
та на Рихтер, което увреди голяма 
част от културното наследство на 
страната. През август 2017 г. ки-
тайски експерти работиха заедно 
с непалските си колеги по рестав-
рацията на девететажния храм на 
площад Дурбар в Катманду.

Западът започва да полага уси-
лия за защитата на своето наслед-
ство по-рано и формира по-завър-
шени принципи и концепции в сек-
тора, например Атинската харта 
от 1931 г. и Венецианската харта 
от 1964 г. При опазването на тра-
диционното културно наследство в 
Китай преобладават традиционните 
техники и опитът на занаятчиите. 
През последните години страната 
активно усвоява напреднали кон-
цепции и опит в областта на кул-
турното наследство и използва на-
учни и технологични средства за 
анализ на механизмите за опазва-
не на историческите реликви. 

В момента сътрудничеството в 
тази област се е превърнало в 

една от най-обещаващите сфери 
на обмена между страните. 

В сътрудничеството трябва да 
се зачитат културите и обичаите 
на различните държави и регио-
ни, като същевременно се обръ-
ща внимание на международни-
те норми. В рамките на инициа-
тивата „Един пояс, един път“ Ки-
тай е започнал 11 проекта с дру-
ги 6 държави за реставрацията на 
историческите им паметници и 33 
съвместни археологически разкоп-
ки със 17 държави. Всичко това е 
оценено високо от правителствата 
и народите на различните страни.

В днешния свят опазването на 
културното наследство и засил-
ването на взаимното разбирател-
ство между културите е  консен-
сус на международната общност. 
Всяка култура има своите специ-
фични характеристики и забеле-
жителни страни. Целия свят тряб-
ва да се обедини и да работи за-
едно за опазването на традицион-
ната култура, да проявява уваже-
ние към различията и да се стре-
ми към нововъведения.

Синдзян. В онези времена те са 
поддържали социалния консенсус, 
етническата интеграция и общест-
вения ред. През 439 г. император 
Тай-у от династия Северна Уей обе-
динил Северен Китай и направил 
Пътя на коприната по-достъпен. В 
историческите хроники за династия 
Северна Уей град Пинчън (днеш-
ния град Датун, провинция Шан-
си) се посочва като начална точка 
на пътя от Китай към западните 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Ханджоу отброява дните до началото  
на Азиатските игри

а 4 август започ-
на отброяването 
на последните 50 
дни до началото 
на Азиатските 
игри в Ханджоу, 

източнокитайската провин-
ция Джъдзян. 

Същия ден организа-
ционният комитет пус-
на специално подготвена-
та анимация със заглавие 
„Азиатските игри предста-
вят Ханджоу“, която е част 
от промоционалните видеа 

„Азиатските игри – очаро-
ванието на Ханджоу“. 

Специално проектира-
ният за игрите влак стре-
ла „Фусин“ завърши пър-
вия си пробен пробег с път-
ници. Оцветен в преобла-
даващо лилаво, върху не-
го са изрисувани емблема-
та, логото и спортни изо-
бражения. Интелигентният 
електрически влак има ос-
ем вагона, всеки с капаци-
тет 578 пътници и развива 
скорост от 350 километра в 

Н

Президентът на FISU Леонц Едер: 
Мечтите станаха реалност!

ятната Универси-
ада, състояла се 
в административ-
ния център на ки-
тайската провин-
ция Съчуан град 

Чънду, която се превърна 
в световен спортен фести-
вал на университетската 
младеж, приключи преди 
малко повече от седмица. 
Все още обаче продължа-
ват да пристигат информа-
ции и обобщаващи резул-
тати за голямото спортно 
събитие, в което участваха 
над 6000 студенти от десет-
ки страни по света. 

Много ласкави оценки 
за това събитие, за образ-
цовото му организиране и 
за сърдечното гостоприем-
ство на китайските дома-
кини се изказаха от сами-
те участници в универсиа-
дата, както и от официални-
те представители на FISU. 

Изпълняващият длъж-
ността президент на FISU 
(Международна универ-
ситетска спортна федера-
ция) Леонц Едер формули-
ра оценката си кратко, ясно 
и точно в три думи: Мечти-
те станаха реалност!

Председателят на българ-
ската асоциация „Студент-
ски спортове” доц. Златко 
Джуров от НСА в навече-
рието на игрите изрази бла-
годарност към организато-
рите от Китай за огромната 
работа, която са извърши-
ли по подготовката на сто-
тиците различни съоръже-
ния, въпреки че студентски-
те игри бяха отложени с две 
години. „Както знаем, пър-
воначално Универсиадата 
беше определена за 2021 г.  
от FISU, но мисля, че то-
ва отлагане като че ли да-
де възможност за по-добра-
та организация и подготов-
ка на събитието”, каза доц. 
Джуров. Той припомни, че 
китайският град Чънду е 
третия град в Китай, кой-
то е домакин на летни све-
товни студентски игри, след 

Л

Пекин през 2001 г. и Шън-
джън през 2011 г. 

Макар и в камерен със-
тав от девет души, българ-
ският отбор на Универси-
адата в Чънду се представи 
успешно, като състезател-
ката по художествена гим-
настика, студентката Татя-
на Николаевна, победи във 
финала и спечели златния 
медал.

Студенти от различни 
страни спечелиха редица 
награди, но най-много се 

отличиха представители-
те на домакините от Ки-
тай, показват окончателни-
те данни след преброяване-
то на наградите. Те спечели-
ха общо 178 медала, вклю-
чително 103 златни, класи-
райки се на първо място по 
брой на отличията. Особено 
плодотворен за тях бе по-
следният девети ден на уни-
версиадата 6 август, кога-
то китайските състезатели 
получиха най-много меда-
ли за един ден – 46, съобщи 

People‘s Daily онлайн. Със-
тезателките Джоу Юксиу 
и Джан Пейсин спечелиха 
златото във финала на със-
тезанието по гребане при 
жените на двойка гребла. 
В последния ден от състе-
занието по гребане се ра-
зиграха всичките 15 ком-
плекта медали в тази дис-
циплина. Китайският от-
бор по гребане спечели об-
що 4 златни медала в су-
инг двойки жени, суинг чет-
ворки мъже и суинг чет-
ворки жени. В състезания- 
та по тенис на финала на 
сингъл при жените китайка-
та Гуо Ханю спечели златен 
медал. Отборите на Китай 
за мъже и жени спечелиха 
златни медали в щафетата 
4х100 метра. А в състеза-
нията по плуване китайка-
та Джан Юйфей взе 9 злат-
ни медала в различни плув-
ни дисциплини. Двама ки-
тайски студенти спечелиха 
финала на двойки по бад-
минтон. На финала на тур-
нира по волейбол за жени 
китайският отбор победи 
Япония и взе златото.

Любомир михайЛов

В китайския град Чънду с впечатляваща  
церемония приключиха 31-те Студентски игри

В състезанията по плуване китайката 
Джан Юфей грабна 9 златни отличия в 
различни дисциплини 

час. Той ще превозва гости-
те между шестте града до-
макини – Ханджоу, Нинбо, 

Уънджоу, Дзинхуа, Шаосин 
и Худжоу, всички в провин-
ция Джъдзян. 
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На музей през лятната ваканция
Децата разучават как летят осите в Музея на науката и 
технологиите в град Дзаоджуан, провинция Шандун, като 
част от развлекателната програма през ваканция.

Снимка Синхуа

Хонконгската танцова федерация представя нова 
танцовата драма 
Постановка е с акцент Turbulent Waves –  произведение, 
съчетаващо китайската култура със съвременното изкуство.

Снимка Синхуа

Н

Нова мода при 
младоженците
Публичното 
обявяване при 
сключване 
на брак – 
практика, която 
беше широко 
разпространена 
в началото  
на 20-и век – се 
върна на мода 
сред младите 
двойки в Китай.

Снимка Синхуа

Китай ще разширява мащаба 
на чуждите дестинации за 
китайските групи туристи

Г
оворителят на ки-
тайското Външно 
министерство зая- 
ви, че от февруари 
2023 г. насам Ки-
тай пилотно е въз-

обновил груповите пътува-
ния за китайски граждани 
в чужбина и като цяло тен-
денцията е добра. В момен-
та продължава възстановя-
ването на международните 
пътнически полети, а жела-
нието на китайците да пъ-
туват в чужбина расте. 

За да се създадат удобни 
условия за пътуване в чуж-
бина, от 10 август страната 
ще разшири още обхвата на 
страните и регионите за гру-
пови пътувания на китайски 
граждани, като съответни-
те служби ще дадат насоки 

Китай вече е най-големият 
износител на автомобили в света

П
о данни на ки-
тайските митни-
ци от 8 август де-
лът на електроме-
ханичните про- 
дукти като част 

от общата стойност на изно-
са за периода януари – юли 
тази година е нараснал до 
58,1 процента. 

Сред тях износът на ав-
томобили се е увеличил 
значително – през първо-
то тримесечие и през пър-
вата половина на година-
та той е надминал този на 
Япония, нареждайки стра-
ната на първо място в света. 

Според данните на мит-
ниците през първите 7 ме-
сеца Китай е изнесъл бли-
зо 2,8 милиона автомобила, 
което е увеличение от 74,1% 

в сравнение със същия пе-
риод на миналата година. 
Стойността на износа е 3,8 
трилиона юана, или ръст 
от 118,5%. 

Акцент в износа са еле- 

ктромобилите. През първо-
то полугодие тяхното про-
изводство се е увеличило с 
35%, а износът – с 2,6 пъти, 
заемайки 25% от общия из-
нос на автомобили. 

на туристическите агенции. 
Същевременно се очаква 
туристите да се подготвят 

добре преди пътуването и 
да обърнат внимание на 
собствената си безопасност.

Започна 
строителството на 
най-дългия жп и 
магистрален мост 

аскоро започ-
на подводното 
строителство на  
главната кула на 
жп моста с двой-
но предназначе-

ние „Сихоумън“ , който 
представлява ключов про-
ект от трасето, свързващо 
град Нинбо и архипелага 
Джоушан. След пускане-
то му в експлоатация то-
ва ще бъде най-голямата 
магистрала и железопътен 
мост в света. 

Мостът е с обща дължи-
на 3118 м, като железопът- 

ната и магистралната част 
ще бъдат на едно ниво: 
двулинейна жп линия в 
центъра за скорости до 250 
километра в час, а от две-
те й страни ще има двупо-
сочна шестлентова магис-
трала с проектна скорост 
100 километра в час. Ши-
рината на моста ще бъде 
68 метра. 

Мостът играе същест-
вена роля в железопътната 
линия Нинбо – Джоушан, 
чието пускане в експлоа-
тация се очаква да стане 
до 2028 г. 


